Тема : Зміни приголосних при творенні слів : прикметників із суфіксами        – цьк - , - зьк - , - ськ -  та іменників на –цтв(о), -зтв(о), -ств(о).
1.  Орфографічна хвилинка
· Утворіть за допомогою суфікса –ин іменники від прикметників, поясніть написання.
Зразок. Німецький – Німеччина.
Хмельницький, галицький, вінницький, херсонський, львівський, одеський, миколаївський, полтавський, харківський, турецький, донецький.
2. Мовна задача
· Поясніть чому в словах місячний, сонячний пшеничний пишемо –чн, а в словах сердешний, соняшник, торішній  пишемо –шн.
( а) група приголосних -цьк- змінюється на -чч- при творенні іменників із суфіксом -ин(а),
б) групи приголосних -ськ-, -ск- змінюються на -щ- при творенні іменників із суфіксом -ин(а) )
 Вивчення нового матеріалу
	Кінцеві приголосні твірної основи
	Суфікси 
	Зміни 
в суфіксі
	Приклади 

	г, ж, з
	-ськ-,
-ств(о)
	-зьк
-зтв(о)
	Рига — ризький, Париж — паризький.

	к, ч, ц
	-ськ(ий), -ств(о)
	-цьк(ий),
 -цтв(о)
	Кріпак — кріпацький, кріпацтво; викладач — викладацький.

	х, ш, с
	-ськ(ий), -ств(о)
	-ськ(ий),
-ств(о)
	волох — волоський, товариш — товариський, товариство.

	Зверніть увагу!
1. Інші приголосні перед суфіксами -ськ(ий), -ств(о) на письмі зберігаються: багатий - багатство, брат - братство, люд - людський, людство, Чернігів - чернігівський. 
2. Деякі слова, узвичаєні без зміни приголосних основи, передаються з ними й на письмі: баски - баскський, казах - казахський, Перемишль - перемишльський.
Запам’ятай! Хвацький, міський.


Чи потрібно нам знати це правило? (Адже Україна велика і ми повинні правильно називати області, райони, території, збірні назви)
1. Творча робота.
До кожного правила узагальнювальної схеми дібрати 2–3 власні при-
клади і записати їх.( Боягуз - боягузький, боягузтво; Кавказ - кавказький; убогий - убозтво;
гірник -гірницький; молодець - молодецький, молодецтво; ткач - ткацький, ткацтво;
залісся - заліський;  птах - птаство; Черкаси - черкаський.)Усвідомлення здобутих знань у процесі практичної роботи, удосконалення загальнопізнавальних і творчих умінь з теми
1. Творче конструювання
Від поданих власних назв утворіть прикметники за допомогою суфікса –ськ(йи) і запишіть їх у три колонки:
1) ті, у яких внаслідок злиття двох приголосних утворилися звукосполучення  –зький, -цький, - сякий;
2) ті, у яких перед –ський пишеться мякий знак,
3) ті, у яких мякість приголосного перед –ський мяким знаком не позначається.
Сиваш, Лохвиця, Ірпінь, Ворзель, Поділля, Острог, Волноваха, Лопань, Оскіл, Одеса, Юкатан, Устилуг, Бершадь, Вишнопіль, Ангола, Оболонь, Несвіж, Арциз, Забайкалля, Ізмаїл, Вятка, Ільмень, Случ.
Ключ. З перших букв прочитаєте вислів П.Тичини.
І                                          ІІ                                           ІІІ
Сиваський                         Ворзельський                      Ірпінський
Лохвицький                      Подільський                        Лопанський
Острозький                       Оскільський                        Юкатанський
Волноваський                   Вишнопільський                 Бершадський
Одеський                          Ангольський                        Оболонський
Устилузький                      Забайкальський                  Вятський
Несвізький                         Ізмаїльський                       Ільменський
Арцизький
Слуцький
«Слово у нас завжди в повазі і любові» П.Тичина
2. Робота з підручником (Вправа 151)
1. Від поданих слів утворіть прикметники за допомогою суфікса –ськ-, а також де це можливо, іменники за допомогою суфікса –ств-. Запишіть утворені від них слова, виділіть у них суфікси.
Товариш, латиш, турист,боягуз, казах, ткач,парубок, таджик, завод, емігрант, студент, дивак.
2. Складіть і запишіть речення з двома утвореними словами (на вибір). Підкресліть граматичні основи.
Товариш – товариство, латиш – латиський, турист – туристський,боягуз – боягузтво, казах – казахський, ткач – ткацтво,парубок – паруботство, таджик – таджицький, завод – заводський, емігрант – емігранство, студент – студентський, студенство, дивак – дивацтво.
 Вибірковий диктант
Виписати прикметники, утворені за допомогою суфікса –ськ -. Пояснити їх правопис.
1.Ці птахи дуже товариські, хоч інколи влаштовують між собою запеклі бої. (В.Бжицький) 2. Каштани празькі  не важко уявити. 3. З чуваським другом входим в ліс. (З тв. О.Ющенка) 4. Кавказьких гір пітьма, лише шпилі іскряться в хмарці синій. (М.Нагнибіда) 5. Над дібровою звідусіль вилося та шугало сполохане птаство. (І. Нечуй – Левицький) 6. Чумаки, що їздили в Крим, добували сіль в Сиваському озері.
 
Потрібно виконати тестові завдання і дізнатися, який же скарб ми отримаємо 
Тестові завдання.
1. Словотвір – це:
ж) творення граматичних форм слова; з) розділ мовознавства, що вивчає способи творення слів; и) розділ мовознавства, що вивчає словниковий склад мови.
2. Словотворення – це:
ж) зміна форми одного й того самого слова; з) відмінювання слова; и) розбір слова за будовою; н) процес утворення слова.
3. При творенні прикметників із суфіксом –ств- кінцеві звуки основи змінюються так:
о) г + -ств- =т ств-, к + -ств- = зтв-, х + -ств- = цтв- ; п) г + -ств- = цтв-, к + -ств- = ств-, х + -ств- = зтв-; а) г + -ств- = -зтв-, к + -ств- = -цтв-, х + -ств- = -ств-.
4. При творенні прикметників за допомогою суфікса –ськ- кінцеві звуки основи змінюються так:
н) ч + -ськ-=  -цьк-, ж + -ськ- = -зьк-, ш + -ськ- = -ськ-, л) ч + -ськ- = -ськ-, ж + -ськ- = -цьк-, ш + -ськ- = -зьк-,м) ч + -ськ- =  -зьк- , ж + -ськ- = -ськ- , ш + -ськ- = -цьк-.
5. Позначте слово, у якому при додаванні  –ськ-  пишеться -зьк:
а) Умань; н) Волга; в) Миколїв; д) викладач.
6. Позначте слово, у якому при додаванні  –ств- пишеться –цтв-.
А) товариш; я) дивак; н) брат; в) боягуз.
Скарб – ЗНАННЯ.
[bookmark: _GoBack] Домашнє завдання
1) Опрацювати теоретичний матеріал 
2) Виконати вправу 152.



